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چالش های این روزهای صنعت تایر
ادامه از صفحه یک... که وزارت صمت با اتخاذ سیاست حمایتی 
باید این ش��رایط را در تایرهای س��نگین نیز ایجاد و پایداری 
قیم��ت را فراه��م س��ازد. صنع��ت تایر از ابتدای س��ال جاری با 
چالش تامین ارز و نقدینگی مواجه شده و تاکنون وزارت صمت 
اقدامی در راستای حل این معضل انجام نداده است. تایرسازان 
برای تامین ارز چالش های عدیده ای دارند، با وزارت صمت و 
بان��ک مرک��زی در حال مذاکره و رایزنی جهت رفع این معضل 
هس��تیم. امیدواریم ش��رایط تامین و تخصیص ارز سال گذشته 
تکرار نش��ود. در حوزه تایرهای س��واری بازار اکنون ش��رایطی 
خوبی دارد، صف های خرید تایر از بین رفته و اختلاف قیمت 
لاس��تیک از کارخانه تا بازار نیز حذف ش��ده اس��ت. قیمت تایر 
رینگ ۱۳ نیز به تعادل نرخ رس��یده و انتظار داریم در ماه های 
آتی بازار س��یاه برای لاس��تیک خودرو حرف شود. خوشبختانه 
تقاضا کاذب در بازار لاستیک خودت کاهش یافته است، اما در 
عرصه تایر خودروهای سنگین هنوز مشکل قیمت گذاری وجود 
دارد. تایرسازان امیدوار هستید تا این مشکل با اتخاذ سیاستی 
از سوی وزارت صمت رفع شود. نسبت به تغییر سود بازرگانی 
برای واردات تایر معترض هستیم، زیرا زنجیره تامین تایرسازان 
بای��د ب��ا ن��رخ ارز ۵۰ تا ۶۰ هزارتومانی اقدام به تامین مواد اولیه 
کنند، اما بازرگانان چنین چالش��ی ندارند. از س��وی پتروشیمی 
ها مواد اولیه صنعت تایر را گران تر از نرخ های جهانی عرضه 
می کنند، این درحالی اس��ت که تولید تایر در کش��ور پاس��خگو 
نیاز مصرفی است. تایرسازان انتظار سیاست حمایتی از وزارت 
صمت داش��تند تا منافع تولیدکننده در آن لحاظ ش��ود، بنابراین 
انتظار ما و صف تعرفه واردات ۲۸ درصدی بود. در حال حاضر 
مطالبات تایرس��ازان از صنایع خودروس��ازی به ۶ هزار میلیارد 
تومان رسیده است، یکی از چالش های اصلی تایرسازان تامین 
نقدینگی با هزینه های بس��یار بالا اس��ت، متاس��فانه نرخ بهره 
برای این صنعت در تامین مالی اکنون ۴۰ درصد ش��ده اس��ت. 
این درحالی اس��ت که تعرفه واردات برای تایر به پایین ترین 

سطح رسیده است. 

 رسالت مجلس دوازدهم
 برای ایران فردا

ادامه از صفحه یک...همدلی در محیط عمومی کشور باشد«.  از نظر ملی، 
کشور در حساس ترین برهه خودش قرار دارد، چه اینکه در حادثه ای 
ناگوار رئیس جمهوری را از دست داده است و بر اساس قانون اساسی 
باید در سریع ترین زمان ممکن انتخابات را برگزار کند.   از نظر منطقه 
ای، جهانیان شاهد جنایات ددمنشانه رژیم غاصب صهیونیستی علیه 
مردم بی گناه و بی پناه فلسطین هستند. هرچند صدای افکار عمومی 
جهان حتی کشورهای محور غرب بر این بی عدالتی بلند شده اما گویی 
دولت ها گوش شنیدن این فریادها  را ندارند. البته این نکته را نباید از نظر 
دور داشت که بعد از عملیات وعده صادق و درک قدرت ایران اسلامی، 
س��اعد ارتقای جایگاه کش��ور در منطقه هستیم و دولت های مختلف 
اعلام کرده اند که خواستار بهبود مناسبات با جمهوری اسلامی ایران 
هستند.  از نظر جهانی، نیز تداوم درگیری غرب با روسیه بر سر اوکراین 
را مشاهده می کنیم و آمریکا برای با این جنگ هم روسیه را به لحاظ 
اقتصادی و نظامی ضعیف کرد و هم اروپا را در موقعیت دشوارتری قرار 
داد و هم سود بسیار کلانی از فروش تسلیحلت نظامی می برد.  در چنین 
شرایطی  شاید بتوان گفت مجلس دوازدهم بزرگترین و سخت ترین 
رسالت را  در بین مجالس بعد از انقلاب اسلامی دارد. فارغ  از موضوعات 
ملی، منطقه ای و جهانی بیان شده، به نظر می رسد مجلس دوازدهم می 
بایست اقتصاد را اولویت اصلی خود قرار دهد. به عبارت دیگر اقتصاد و 
مسائل اقتصادی نقشه راه مجلس جدید باشد.  تردیدی نیست که در 
حال حاضر دغدغه نخست مردم موضوعات اقتصادی است و 
مجلس باید توجه به اقشار زحمت کش، حل موضوعات در حوزه 
اشتغال، توجه به زیرساخت ها، کاهش تورم و ثبات اقتصادی 
را در دس��تور کار قرار دهد. قوای س��ه گانه و از جمله مجلس 
ش��ورای اس��لامی باید با درک ش��رایط تحریمی علیه کشور به 
گونه ای سیاست گذاری کند که با ثبات اقتصادی سفره مردم 
کوچک تر از قبل نش��ود. در هر حال رش��د شکوفایی اقتصادی 
باید هدف مهم راهبردی مجلس جدید باش��د تا مردم کش��ور 
بیش از این طعم فقر را نچش��ند. هرچند گفتن این موضوعات 
بس��یار از عمل کردن به آنها س��خت تر اس��ت اما مجلس  می 
توان��د ب��ا قانون گذاری، اص��لاح قوانین یا حتی تنقیح قوانین با 

هدف ایجاد ثبات اقتصادی در کشور گام بردارد.

 ریزش ین سیاست اقتصادی
 ژاپن را تغییر می دهد؟

 عضو هیئت مدیره بانک ژاپن اظهار کرد کاهش ین ممکن است 
باعث تغییر سیاست بانک مرکزی ژاپن شود. به گزارش ایسنا، 
س��یجی آداچی، عضو هیئت مدیره بانک ژاپن )BoJ( بیان کرد 
اگ��ر کاه��ش قابل توج��ه ین بر تورم تاثیر بگذارد، بانک مرکزی 
ممکن اس��ت نیاز به تعدیل سیاس��ت پولی خود داشته باشد. وی 
هش��دار داد که تغییرات مکرر سیاس��ت برای تثبیت ارز می تواند 
سرمایه گذاری ها را مختل کند و بر حفظ نرخ های بهره ثابت برای 
ثبات قیمت ها تاکید کرد. آداچی خاطرنشان کرد که اقتصاد ژاپن در 
حال بهبود اما با عدم قطعیت مواجه است. این عضو هیئت مدیره 
گفت بانک باید ش��رایط س��ازگار را تا رسیدن به هدف خود حفظ 
و از افزایش زودهنگام نرخ بهره جلوگیری کند تا از آسیب های 
اقتصادی پیش��گیری ش��ود. ین ژاپن در برابر پوند انگلیس به 
پایین ترین میزان طی ۱۶ سال اخیر سقوط کرد. کاهش ارزش 
ای��ن ارز، ازجمل��ه کاهش آن در برابر دلار آمریکا، عمدتا به دلیل 
کاهش ارزش آن از سال ۲۰۲۲ بوده است. این کاهش عمدتا به 
تفاوت بین نرخ بهره داخلی و خارجی و افزایش کسری تجاری 

نسبت داده می شود.

اقتصاد كلان

  گروه اقتصاد كلان: آینده اقتصادی چين به كدام سو می رود؟ 
مهمترین ریس�ك ها برای رش�د اقتصادی چين در بلند مدت 
چيست؟ مخاطرات تجاری و تنش های بين المللی چه اثری از 
ناحيه این كشور بر معاملات اقتصاد جهانی خواهد گذاشت. به 
گزارش »تجارت«، اقتصاد سال جاری با تهدیدهایی از جانب 
تنش های ژئوپليتيك، وقوع ركود در اقتصاد چين، فشار مالی 
فزاینده، چنددس�تگی در تجارت جهانی و تغييرات اقليمی 
دس�ت وپنجه نرم می كند. س�ال گذشته، اقتصاد جهانی بهتر 
از انتظارات پيش رفت. به رغم ش�عله كش�يدن آتش جنگ در 
چند منطقه از جهان ، تورم فزاینده و افزایش بی سابقه نرخ بهره 
طی 40 سال گذشته، اقتصاد جهانی ركود چشمگيری را تجربه 
نکرد. در واقع،  رشد اقتصاد جهانی فقط كندتر شد. این تحول 
قابل توجه نشان داد كه اقتصاد جهانی به شکلی كه هنوز شاید 
نسبت به درک آن ناتوان باشيم، انعطاف پذیرتر شده است. با  
این  حال، اشتباه است كه تصور كنيم خطر از بين رفته است. 
طبق جدیدترین گزارش بانك جهانی، پيش بينی می شود رشد 
اقتصاد جهان در سال جاری به 2.4درصد كاهش یافته و سال 

آینده با رشد اندک، به رقم 2.7درصد برسد. 
ام��ا در ای��ن راس��تا تازه ترین آماره��ا از اقتصاد چین حاکی از آن 
است که روند کاهشی قیمت های مصرف کننده هنوز ادامه دارد، 
رش��د واردات این کش��ور ثابت مانده و سرعت وام دهی کاهش 
یافته اس��ت؛ همه این موارد نش��ان می دهند که کاهش ش��دید 
تقاض��ای داخل��ی بار دیگ��ر در صدر چالش های اقتصادی چین 
در س��ال ۲۰۲۴ خواهد بود. اقتصاددانان نس��بت به موثر بودن 
پاسخ پکن برای حل این مشکلات، بدبین هستند. در حالی که 
اقتصاددانان پیش بینی می کنند پاس��خ مقامات چین برای این 
موضوع، تس��هیل سیاس��ت های پولی است، اما تاثیر این اقدام 
ممکن است محدود باشد چراکه اعتماد مصرف کنندگان چینی 
نس��بت به اقتصاد این کش��ور پایین است و بحران مسکن هنوز 
ادامه دارد. برای س��ایر نقاط دنیا این اتفاقات به این معنا اس��ت 
که میزان تقاضای چین برای کالاها و کامودیتی ها به احتمال 
زیاد با کاهش همراه خواهد ش��د. این س��ناریو ممکن اس��ت به 
کاهش قیمت های صادراتی منجر ش��ود و می تواند فش��ارهای 
تورمی را کاهش دهد، اما پتانس��یل افزایش تنش های تجاری 
میان کشورها را در پی دارد. آمارهایی که روز جمعه )۲۲ دی( 
منتش��ر ش��د، حاکی از آن بود که تورم هس��ته در دومین اقتصاد 

بزرگ جهان در دس��امبر ۲۰۲۳ و طی یک بازه یک س��اله، ۶ 
درصد بوده است. بزرگ ترین مشکلی که باعث تضعیف تقاضای 
داخلی در چین ش��ده به ادامه بحران مس��کن و کوچک تر شدن 
این بخش برمی گردد. در حالی که تلاش هایی مانند تامین مالی 
آسان تر برای کاهش محدودیت های نقدینگی توسعه دهندگان 
مسکن انجام شده، موثر بودن این اقدامات در توازن بخشیدن 
به بازار مس��کن به بحثی داغ در میان اقتصاددانان تبدیل ش��ده 
اس��ت. علاوه بر این، اقدامات اخیر دولت چین مانند اس��تفاده از 
سرمایه های بانک مرکزی برای تبدیل خانه های به فروش نرفته 
به مسکن های اجتماعی، نشان دهنده تلاش های ادامه دار دولت 

برای حمایت از بخش مسکن است.
 

پیش بینی صندوق بین المللی پول � 
 این درحالی است که صندوق بین المللی پول، پیش بینی های 
رشد تولید ناخالص داخلی چین در سال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ را 
ارتقا داد، اما هم زمان درباره خطرات پیش رو هشدار داده است. 
صندوق بین المللی پول روز گذشته اعلام کرد: اقتصاد چین پس 

از س��ه ماهه اول قوی ۵ درصد در س��ال جاری رش��د خواهد کرد 
و پیش بینی قبلی خود از رشد ۴٫۶ درصدی را ارتقا داد، اگرچه 
انتظار رش��د کندتری را در س��ال  پیش رو دارد. پیش بینی های 
جدی��د ای��ن وام دهنده جهانی در حالی صورت می گیرد که پکن 
تلاش های خود برای حمایت از بهبودی نابرابر در دومین اقتصاد 
ب��زرگ جهان، ک��ه در مواجهه با بحران طولانی مدت دارایی و 
تبعات آن بر س��رمایه گذاران، مصرف کنندگان و کس��ب وکارها 
دچار مش��کل ش��ده است، افزایش می دهد. صندوق بین المللی 
پول اعلام کرد که اهداف تولید ناخالص داخلی در س��ال های 
۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ خود را ۰٫۴ درصد افزایش داده است، اما هشدار 
داد که رش��د چین تا س��ال ۲۰۲۹ به دلیل پیری جمعیت و رش��د 

کندتر بهره وری به ۳٫۳ درصد کاهش می یابد.
 اکنون انتظار می رود اقتصاد چین در سال ۲۰۲۴ رشد ۵ درصدی 
داش��ته باش��د و در س��ال ۲۰۲۵ به ۴٫۵ درصد کاهش یابد. گیتا 
گوپینات، معاون اول مدیرعامل صندوق بین المللی پول در پکن 
گفت که ارتقای چشم انداز برای امسال عمدتاً نشان دهنده این 
واقعیت اس��ت که رش��د تولید ناخالص داخلی در س��ه ماهه اول 

قوی تر از حد انتظار بوده است و همچنین برخی اقدامات سیاستی 
م��ازاد در راس��تای بهب��ود اقتصادی هم وجود داش��ته که اخیراً 
اعلام شده است. بهبود چشم انداز صندوق بین المللی پول برای 
سال ۲۰۲۴ مطابق باهدف رشد حدود ۵ درصدی پکن است که 
به نظر می رسد پس از افزایش انتظارات گذشته برای ثبت رشد 
۵٫۳ درصدی در س��ه ماهه اول، اقتصاد چین در مس��یر رسیدن 
به آن قرارگرفته است؛ اما فشارهای تورم منفی همچنان ادامه 
دارد و طولانی ش��دن بحران املاک و مس��کن همچنان عامل 
اصلی کندی رش��د به ش��مار می رود. نظرسنجی رویترز که قبل 
از سه ماهه اول داده های تولید ناخالص داخلی تکمیل شد، رشد 
چین در سال ۲۰۲۴ را ۴٫۶ درصد پیش بینی کرده بود، اما بسیاری 
از اقتصاددانان از زمان انتشار اعداد قوی تر، پیش بینی های خود 
را ارتقا داده اند. بااین همه تحلیلگران می گویند که بحران بخش 
املاک همچنان بزرگ ترین مانع برای احیای کامل اقتصاد چین 
است و صندوق بین المللی پول در مورد خطرات پیش روی این 
اقتصاد بزرگ هشدار داده است. به گفته گوپینات ریسک های 
چشم انداز رشد تحت تأثیر تعدیل مجدد طولانی تر از حد انتظار 
بخش و افزایش فش��ارهای ناش��ی از تنش های ژئوپلیتیک، به 
سمت نزولی متمایل می شوند. ازاین رو است که اصلاح مستمر 
بح��ران ام��لاک، که برای هدایت اقتصاد به مس��یری پایدارتر 

ضروری است، باید ادامه یابد. 
چین در این گذشته از اقدامات تاریخی برای تثبیت بازار املاک 
پرده برداری کرده اس��ت، اما تحلیلگران می گویند این اقدامات 
برای ایجاد بهبود پایدار کافی نیست. گوپینات باور دارد که منابع 
دولت مرکزی باید برای کمک به کسانی که خانه های ناتمام را 
پیش فروش کرده اند به کار گرفته شود، زیرا این امر راه را برای 
خروج توسعه دهندگان ورشکسته از بازار املاک هموار می کند 
و به انعطاف پذیری بیشتر قیمت و کمک به بازگرداندن تعادل 

به بازار کمک می کند. 
صن��دوق بین الملل��ی پ��ول انتظار دارد ت��ورم اصلی در چین در 
س��ال ج��اری به ح��دود ۱ درصد افزایش یاب��د. مجموعه ای از 
شاخص های اقتصادی اخیر در ماه آوریل ازجمله تولید کارخانه، 
تجارت و قیمت مصرف کننده نشان می دهد که اقتصاد ۱۸٫۶ 
هزار میلیارد دلاری با موفقیت برخی از خطرات نزولی کوتاه مدت 
را پشت سر گذاشته است؛ اما ناظران چینی باور دارند پایداری 

این جهش همچنان در حال بررسی است. 

»تجارت« گزارش جدید صندوق بین المللی پول را بررسی کرد

آیندهچیندرمعادلاتاقتصادی

سرمقاله

سهم جزئی دولت در شرکت ها واگذار می شود
   سرپرست سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه از ظرفیت 
مولدس��ازی و ام��لاک مازاد ب��رای اتمام پروژه های نیمه تمام 
استفاده می شود، گفت: سهام جزئی دولت در شرکت ها امسال 

واگذار می شود
 ب��ه گ��زارش ایرن��ا، ابراهی��م بازیان در حاش��یه آیین امضای 
تفاهم  نام��ه بی��ن وزارت ام��ور اقتصادی و دارای��ی و قرارگاه 
س��ازندگی خاتم الانبیا )ص(، اظهار کرد: در راس��تای انجام 
تکالی��ف مق��رر در مصوبه س��ازمان و یک وظیفه عمده ای که 
بیش از یک س��ال گذش��ته از س��وی دولت به س��ازمان واگذار 
شده، وزارت اقتصاد و سازمان خصوصی سازی متولی موضوع 

مولدسازی در سطح کشور است.
وی افزود: در همین راس��تا، س��ال اول ابلاغ این مصوبه باید 
در کنار ایجاد سازوکارهای لازم تدوین و تنظیم آیین نامه ها، 
همچنین هماهنگی های بین دستگاهی با ۳۱ استان و موضوع 
شناس��ایی ام��لاک م��ازاد که باید در اس��تان های مختلف به 
س��رانجام می رس��ید و امروز بیش از ۲۵۰۰ ملک را شناس��ایی 

کردیم و به تصویب هیات عالی مولدسازی رساندیم.
معاون وزیر اقتصاد اضافه کرد: مولدسازی در ۷ گام از مرحله 
شناسایی املاک مازاد تا مرحله فروش یا تهاتر پیش بینی شده 
که در صورت فروش باید عواید حاصل از آن به حساب خزانه 
واری��ز ی��ا در جریان تهاتر با پروژه های نیمه تمام و پیمانکارانی 

که مطالبات قطعی دارند، انجام شود.
رئیس سازمان خصوصی سازی بیان کرد: در راستای تأکیدات 
رئی��س جمه��ور ش��هید که تأکی��د و تصریح داش��تند که امر 

مولدس��ازی یک ظرفیت بس��یار قابل توجهی اس��ت که باید 
عواید حاصل از آن به سمت پروژه های نیمه تمام عمرانی در 
حوزه بهداش��ت و درمان، آموزش، سدس��ازی و... برود و امروز 
ب��ا خی��ل عظیمی از پروژه های نیمه تمام مواجه هس��تیم که 
در سفرهای استانی رئیس جمهور شهید مصوبات مختلفی را 
برای به سرانجام رساندن این پروژه ها داشتیم و برای سرعت 
گرفت��ن ای��ن پروژه ها از ماه های قبل بس��ته های رونقی را در 
قالب تخصیص املاک مازاد به پروژه های نیمه تمام به تصویب 

هیات عالی مولدسازی رساندیم.
بازیان ادامه داد: در سال جاری نیز مصمم هستیم با یکسری 
رویه های منتهی به نتیجه هم سرعت بخش��ی داش��ته باشیم و 
هم اینکه بتوانیم از محل املاک جدیدی که شناسایی می شوند 
و به عنوان مازاد اعلام می ش��وند؛ تخصیص آنها را عمدتاً به 
سمت پروژه های نیمه تمام و پروژه های بزرگ و ملی و استانی 

که تاثیر بسزایی دارند؛ داشته باشیم.
وی با اشاره به تفاهمنامه ای وزارت اقتصاد و قرارگاه سازندگی 
خاتم النبیاء، تأکید کرد: در راستای استفاده از ظرفیت مولدسازی 
در حوزه املاک مازاد دس��تگاه ها و وزارتخانه ها از یک س��و و 
همچنین پروژه های نیمه تمامی که در سطح کشور وجود دارد و 
در شرف انجام است و اسناد قطعی مطالبات قرارگاه و همچنین 
اسنادی که در جریان فعالیت پروژه های نیمه تمام به ثمر خواهد 
رسید و قطعی خواهد شد، ظرفیت خوبی را برای ما ایجاد کرده 
که در اکثر استان ها در پروژه های ملی و استانی از این ظرفیت 
در تخصیص عواید حاصل از مولدس��ازی املاک بهره ببریم 

و اس��تفاده کنیم. رئیس س��ازمان خصوصی سازی عنوان کرد: 
برخی از این املاک در مرحله قیمت گذاری هس��تند و برخی 
در مرحله ارزش افزایی هس��تند و نهایتا یا در جریان مزایده به 

فروش می رسند یا با پیمانکاران مختلف تهاتر می شوند.
بازیان بیان داش��ت: همچنین در این تفاهمنامه ضمن اینکه 
از ظرفیت مولدسازی و تخصیص املاک مازاد به پروژه های 
نیمه تمام با قرارگاه به تفاهم رس��یدیم؛ در کنار آن، بخش��ی 
از مطالبات قطعی آنها را در قالب واگذاری بخش��ی از س��هام 
ش��رکت هایی که در لیس��ت واگذاری دولت هستند و در برخی 
پروژه ها نیز خود قرارگاه س��هم و نقش داش��ته است و یا اساسا 
خودشان پیمانکار بوده اند را به دلیل تهاتر مطالبات در برنامه 

]۱۹:۲۷ ۲۹.۰۵.۲۴[ .Benyamin Najafi .خودمان داریم
بازیان در خصوص واگذاری ایران خودرو و س��ایپا نیز متذکر 
ش��د: در آخرین جلس��ه ش��ورای اصل ۴۴ قانون اساسی که با 
حضور رئیس جمهور ش��هید برگزار ش��د و ایشان در آن جلسه 
صراحتاً در راستای پیگیری فرامین رهبری در خصوص دولت و 
بخش هایی که سهام جزئی دارد را بایستی به زودی و بلادرنگ 
واگ��ذار کند؛ مصوب��ات اخیر همگی به یادگار از پیگیری های 
رئیس جمهور شهید است و ما مصمم هستیم که آن را سرلوحه 

رویکرد و عملکرد خودمان قرار دهیم. 
  معاون وزیر اقتصاد اضافه کرد: ازجمله آنها سهام ایران خودرو 
و س��ایپا اس��ت که دولت در بخشی از این دو خودروساز بزرگ 
کشور سهامی را دارد که سهام مدیریتی و یا به معنای بلوک 
مدیریتی نیستند و سهام جزئی هستند و ما مصمم به واگذاری 

این س��هام هس��تیم و در عین حال مدیریت این دو خودروساز 
بزرگ هم به لحاظ سهام غیردولتی بر اساس همین مصوبات 
و همین تاکیدات رئیس جمهور شهید و فرمایشات رهبری بر 
استفاده و بهره از اراده و مدیریت مردم در بخش واقعی اقتصاد، 
این موضوع سرلوحه کار ما خواهد بود و امیدوار هستیم که در 
تصمیماتی که در این خصوص در شرف انجام است، خبرهای 

خوبی را داشته باشیم. 
  وی در خصوص زمان بندی اجرای این اقدامات گفت: طبیعتا 
سال جاری، نه تنها سال انجام این کار مهم خواهد بود؛ بلکه 
لیس��ت ش��رکت هایی که دولت در آنها سهام جزئی دارد؛ ولی 
بعضا به دلیل اقتضائاتی که بوده، دولت مدیریت آن را عهده دار 
اس��ت، وجود دارد و بر اس��اس مصوبه اصل ۴۴ مصمم هستیم 
که امس��ال این موضوع مهم را به خود س��هامداران غیردولتی 

واگذار کنیم.

ریل گذاری تحول در نظام بانکی با اجرای قانون جدید بانک مرکزیمصوبات جدید هیات دولت برای دانشجویان 
   وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: بر اساس مصوبات دولت فضای بازی برای 
ورود دانش��جویان به بازار کار در زمینه گردش��گری فراهم ش��د. به گزارش ایسنا، 
سیداحس��ان خاندوزی در حاش��یه جلس��ه دیروز هیات دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: اجرای حکم قانون تسهیل و بهبود محیط کسب و کار که براساس آن 
دولت مکلف شده بود که شرایط غیرضرور و سخت برای کسب و کار را بردارد، 
امروز در هیات دولت کلید خورد. اولین مصوبه هیات دولت در مورد حذف شرایط 
سخت و غیر ضرور بود و  ۱۵ مورد از مصوبات دولت های قبل از جمله در مورد 

مجوزهای دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگری، حداقل سن، مدرک تحصیلی، سابقه، مساحت دفتر، عبارت محل 
مناسب که می توانست مانع ایجاد کند، حذف شد. برای مجوزهای راهنمای گردشگری نیز حداقل سن و سابقه 
حذف شد. خاندوزی تصریح کرد: برای دانشجویانی که هنوز سربازی نرفتند و معافیت تحصیلی دارند،  مصوباتی 
داش��تیم و همه مجوزهای کس��ب و کاری که منوط به پایان خدمت بود، لغو ش��د و فضای بس��یار بازی برای ورود 
دانشجویان به بازار کار فراهم شد. وزیر اقتصاد در ادامه خاطرنشان کرد: در دو سری مجموعه دیگری از مصوبات  
دولت های گذشته آماده شده است که پس از اینکه مراحل بررسی خود را در کمیسیون های تخصصی طی کرد، 

به صحن هیات وزیران می آید تا سه مجموعه از مقررات زائد کسب و کار را حذف کنیم.

  معاون نظارت بانک مرکزی قانون جدید بانک مرکزی را یکی از مهم ترین تحولات 
نظام بانکی طی ۵۰ سال اخیر عنوان کرد و گفت: با اجرای قانون جدید بانک مرکزی 
و تصویب طرح تحول بانکداری در مجلس تحول نظام بانکی ریل گذاری می شود. به 
گزارش ایسنا، فرشاد محمدپور - معاون نظارت بانک مرکزی - در نشست اختصاصی 
»ظرفیت ها و ملاحظات تنظیم گری و نظارت مطلوب با لحاظ بازنگری در مقررات 
مرجع پولی و بانکی« که در همایش سالانه سیاست های پولی و ارزی برگزار شد گفت: 
اگر چه در قانون جدید بانک مرکزی ظرفیت های خوبی پیش بینی شده است اما نواقص، 

ایرادات و خلاءهایی در این قانون وجود دارد که با تصویب یک طرح بانکداری خوب خلاء های این قانون پوشش داده 
خواهد شد.   وی با بیان اینکه تلاش بانک مرکزی بر این امر متمرکز است که از تمام ظرفیت های مثبت قانون جدید 
برای ایجاد یک اکوسیستم بانکی خوب از منظر مقرراتی، نظارتی و پولی استفاده شود، افزود: »طرح بانکداری« به عنوان 
دومین تحول مهم در نظام بانکی کشور هم اکنون در مجلس در دست بررسی است و در آینده نزدیک تصویب می شود 
که با اجرای این طرح شاهد تاثیر آن بر محیط مقرراتی نظام بانکی کشور خواهیم بود.   معاون نظارت بانک مرکزی 
خاطرنشان کرد: بخش مهمی از نیازهای سیاست گذاری، نظارتی و مقرراتی بانک مرکزی در طرح بانکداری پیش بینی 

شده که با اجرای آن ظرفیت خوبی برای پوشش خلاءهای قانون بانک مرکزی ایجاد می کند.

 عضو کارگری شورایعالی کار درباره جلسات شورای عالی 
کار گفت: دو ماه گذش��ته نشس��ت شورای عالی کار برگزار 
نش��ده اس��ت. گروه کارگری آماده است که در مورد اصلاح 
بخشنامه مزدی با شرکای اجتماعی مذاکره کند. به گزارش 
تجارت نیوز، محسن باقری، عضو کارگری شورایعالی کار، 
با  اش��اره به اینکه طبق قانون باید هر ماه جلس��ه ش��ورای 
عالی کار برگزار ش��ود افزود: وزارت کار پیش��نهاد افزایش 
حق مس��کن را داده بود که متأس��فانه پیش��نهاد خود را پس 
گرف��ت. البت��ه ای��ن موضوع  به دلیل عدم توافق گروه های 
کارگری هم بود. در حال حاضر دو نشست یعنی در فروردین 
ماه و اردیبهشت ماه عقب هستیم که انتظارمان این است 

دول��ت در راس��تای حمایت از 
کارگران جلس��ات سه جانبه را 
برگ��زار و به مس��ائل کارگران 
پیرام��ون عقب ماندگی مزدی 
رس��یدگی کند. باق��ری گفت:  
مزد س��ال۱۴۰۳ بدون امضای 
نمایندگان کارگری به تصویب 
رسید و این معنی این است که 

کارگران در ش��رایط س��ختی مالی هس��تند و از شرایط خود 
رضای��ت ندارن��د. در روز کارگر نیز در دیدار با رئیس جمهور 
ش��هید نیز کارگران خواس��ته های خود را مطرح کردند و 

ایشان بر حل آنها تأکید کردند. 
منتظ��ر هس��تیم ت��ا مذاکرات 
مزدی مجدداً  آغاز شود. باقری 
ب��ا تأکید بر اینک��ه بی توجهی 
نس��بت به برگزاری جلس��ات 
ش��ورای عال��ی کار غیرقانونی 
اس��ت گفت: دستمزد کارگران 
به ش��دت نیازمند ترمیم است و 
بارها نمایندگان کارگران این مطالبه خود را مطرح کرده اند. 
نمایندگان کارگری با جدیت خواستار ترمیم دستمزد ۱۴۰۳ 
هستند؛ مزد سال جاری هیچ تطابقی با تورم و هزینه های 

زندگی ندارد؛ ما توقع داشتیم تا قبل از پایان اردیبهشت میز 
مذاکره را بچینند و دستمزد را ترمیم کنند، اما گویا اراده ای 
برای این مهم نیست. باقری با بیان اینکه  مطالبه ی ترمیم 
دس��تمزد با جدیت دنبال می ش��ود و چون مزد ۱۴۰۳ بدون 
امضای نمایندگان کارگری مصوب و ابلاغ شده، وجاهت 
ندارد گفت: گروه کارگری آماده اس��ت که در مورد اصلاح 
بخشنامه مزدی با شرکای اجتماعی مذاکره کند؛ بخشنامه 
مزدی ۱۴۰۳بدون امضای نمایندگان کارگری به تصویب 
رسیده و نرخ تورم رسمی و سبد معیشت )دو معیار قانونی 
تعیین دس��تمزد( در آن لحاظ نش��ده است. بنابراین نیازمند 

اصلاحات فوری  است.

كارگران همچنان منتظر اصلاح مزد هستند

خبر كوتاه

یادداشت


